
IZVJEŠTAJ O RADU BOKELJSKE MORNARICE KOTOR U TOKU  
2018. GODINE 

Sa zadovoljstvom možemo konstatovati da je plan rada za 2018. godinu, usvojen na prošloj Godišnjoj 
skupštini Bokeljske mornarice u novembru 2017. godine, potpuno ostvaren, a u nekim elementima 
i nadmašen. To je zasluga ne samo rukovodstva Mornarice već svih njenih članova i institucija 
države, Vlade i Predsjedništva Crne Gore, posebno Ministarstva kulture i Ministarstva vanjskih 
poslova, bokeljskih opština, kao i brojnih kulturnih institucija i Biskupije Kotor. 

Najvažniji rezultat koji je postignut je, bez sumnje, kandidatura Mornarice za upis na Repre-
zentativnu listu nematerijalne kulturne baštinu svijeta, koja je predata 31. marta 2018, a koja je 
zatim prihvaćena od strane UNESCO-a. 

Tako je inicijativa koju je Mornarica pokrenula prije jedne decenije najzad realizovana i nadamo se 
da ćemo krajem ove godine biti upisani na tu listu, kao prvo nematerijalno dobro Crne Gore. Posao 
izrade Nominacionog dosijea je bio veoma složen i u njemu su učestvovali članovi Admiralata i 
Upravnog odbora Mornarice, kao i njeno ukupno članstvo, u saradnji sa ekspertskim timom 
Ministarstva kulture na čelu sa Milicom Nikolić, kojima se posebno zahvaljujemo. Želimo da 
istaknem da smo u tome imali punu podršku Vlade i Predsjedništva Crne Gore, bokeljskih opština, 
posebno Opštine Kotor, kulturnih institucija, organizacija civilnog društva i građana i želimo da se 
svima zahvalimo. Posebnu zahvalnost dugujemo ambasadorki Crne Gore pri UNESCO-u, gđi Dragici 
Ponorac, koja održava stalnu vezu sa rukovodstvom Mornarice i koja je dala veliki doprinos ovoj 
kandidaturi. 

Ovaj i drugi postignuti rezultati su posljedica svakodnevnog rada i napora članova Admiralata i 
Upravnog odbora koji je imao u proteklom periodu, sjednica, rukovodstva Matice, podružnica, 
Glavnog odreda i aktivnosti u koje su bili uključeni svi njeni članovi.  

Izvršena je detaljna analiza postojećeg Statuta i Pravilnika o odori, oružju i nastupima i poslije brojnih 
konsultacija i razmatanja raznih sugestija Admiralat i Upravni odbor su usvojili predloge za njihovu 
dopunu i izmjenu, koje delegati na Skupštini treba da usvoje. To će omogućiti da Statut i Pravlnik 
budu bolje prilagođeni savremenim potrebama i da budu otklonjene neke greške.  

Ostvarena je zadovoljavajuća saradnja Matice i podružnica u Tivtu i Herceg Novom, a konstatovani 
su neki problemi koji će biti otklonjeni u narednoj godini. Članovi iz Matice i podružnica su 
učestvovali na najvažnijim manifestacijama Mornarice, kao i na proslavama Dana Opštine u Tivtu i 
Dana Podružnice u Herceg Novom. 

Konstatujemo da se bivša Podružnica u Beogradu definitivno odvojila od Bokeljske mornarice Kotor 
i ugasila.  

Sa zadovoljstvom primjećujemo da se povećalo interesovanje za članstvo i da je primljeno više novih 
članova, iako na tom planu treba još intenzivnije raditi. 

Tradicionalne manifestacije i druženja članova i njihovih porodica doprinose osjećaju zajedništva i 
solidarnosti. I protekle godine je sa uspjehom organizovano veče Bokeljske mornarice, kao i proslava 



2 

božićnih i novogodišnjih praznika, a i u drugim prilikama su organizovana čašćenja, ručkovi za goste 
i članove i njihovih porodica. Predstavnici Mornarice su obilazlili bolesne članove i učestvovali u 
ispraćaju preminulih.  

Zahvaljujući donacijama sponzora izvršene su značajne intervencije na preuređenju Doma 
Mornarice u Kotoru. 

Sve Statutom predviđene manifestacije, počev od najvažnijih Tripundanskih svečanosti, su 
proslavljene nastupima Glavnog odreda i Kolom na zadovoljavajući način, a pored toga Glavni odred 
je učestvovao u dočeku Državnog Sekretara Svete Stolice kardinala Pietra Parolina, i u njegovu čast 
je otplesano Kolo ispred katedrale Svetog Tripuna 29. juna 2018. 

Napravljen je inventar imovine Mornarice, a dokumentacija, zajedno sa brojnim fotografijama i 
video zapisima, koju je čuvao viceadmiral Ilija Radović, je predata na čuvanje Istorijskom arhivu u 
Kotoru. 

Sredstva od 15.000 eura koje je Ministarstvo kulture opredijelilo za nabavku uniformi su, u saradnji 
sa Pomorskim muzejom Crne Gore, iskorištena i nabavljene su nove uniforme. Izabran je izvođač za 
popravku oružja i tako će sredstva od 15.000 eura, koja je za tu namjenu odobrilo Ministarstvo 
kulture, biti takođe iskorištena. 

Zahvaljujući ovim sredstvima od strane Ministarstva kulture, znatno povećanim sredstvima od 
strane Opštine Kotor, kao i pomoći sponzora, Mornarica je raspolagala sa više sredstva nego ranijih 
godina, što je omogućilo njene intenzivnije aktivnosti. 

Mornarica je pokrenula inicijativu za obilježavanje 100 godina od Pobune mornara u Boki Kotorskoj 
i aktivno učestovala u manifestacijama koje su tom prilikom organizovane prije godinu dana u 
Herceg Novom, Tivtu i Kotoru. 

Nastavljena je uspješna saradnja sa Kotor Artom i Muzičkom školom u Kotoru, a Pomorski muzej je 
organizovao u Splitu izložbu „150 godina Bokeljske mornarice na fotografijama“. 

Na konkursu Ministarstva kulture za nevladine organizacije Mornarica je prezentirala projekat 
„Bokeljska mornarica u arhivskim dokumentima – zbornik dokumenata od najstarije sačuvanih do 
danas“, koji je odobren i koji u ovoj godini predviđa 12.800 eura za istraživanja, izbor, prevode i 
pripremu za štampu najvažnijih dokumenata. 

U okviru izdavačke djelatnosti, u saradnji sa Pomorskim muzejom, a zahvaljujući sredstvima koje je 
odborilo Ministarstvo kulture, objavljena je knjiga „Historija pomorstva Crne Gore u kontekstu 
jadranskog, mediteranskog i svjetskog pomorstva“, čiji je autor admiral Antun Sbutega, kao i prevod 
brošure „Bokeljska mornarica“ na italijanski jezik. 

Ova nova izdanja, kao i ranija važna izdanja Bokeljske mornarice, reprint i prevod Statuta iz 1463. g., 
monografije „Katedrala Svetog Tripuna“ i „Dvanaest vjekova Bokeljske mornarice“, te zbornik sa 
međunarodnog naučnog skupa „Dvanaest vjekova Bokeljske mornarice“, su bila predstavljena na 
Festivalu knjige u Kotoru. Na njemu je bila promovisana i knjiga „Ostavština Venecije na Crnogor-
skom primorju“, počasnog viceadamirala Mornarice Jovana Martinovića. 
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Pored toga, štampani su flajeri sa osnovnim informacijama o Mornarici i Kolu, koji će se dijeliti 
prisutnima prilikom nastupa Odreda i plesanja Kola.  

Na sajtu i facebooku Mornarice su redovno objavljivane informacije i fotografije o aktivnostima, a 
članovi Admiralata, Upravnog odbora i aktivnog sastava redovno komuniciraju preko vibera. 

U protekloj godini Mornarica je bila prisutna u medijima (radiju, televiziji, štampi i elektronskim 
medijima) kao nikada ranije. Pored toga što su lokalni i nacionalni mediji redovno pratili aktivnosti 
Mornarice, kandidatura za UNESCO i polemike koje je ona izazvala su imali za posljedicu da su i 
mediji susjednih država i mediji u Evropi često izvještavali o Mornarici.  

Kao što je već istaknuto, ostvarena je veoma uspješna saradnja sa državnim i opštinskim 
institucijama, kao i sa institucijama kulture i civilnog društva. Delegacija Mornarice je imala više 
sastanaka sa ministrima kulture i vanjskih poslova u Vladi Crne Gore, kao i sastanak sa predsjed-
nikom Crne Gore. Posebno je bila uspješna saradnja sa Ministarstvom kulture i sa Opštinom 
Kotorom, koji su pokazali veliko interesovanje za Mornaricu. Kada su u pitanju kulturne institucije, 
najintenzivnija je bila saradnja sa Pomorskim muzejom Crne Gore, koja ima tradiciju dužu od šest 
decenija, a zatim i sa Istorijskim arhivom, KotorArtom, Muzičkom školom „Vida Matjan“, gradskim 
muzikama bokeljskih opština, posebno sa Gradskom muzikom u Kotoru, sa Zajednicom Italijana Crne 
Gore i sa Hrvatskim građanskim društvom. Naravno, najduža je saradnja Mornarice sa Biskupijom 
Kotor, koja traje već 1210 godina.  

U toku protekle godine, poslije dugog prekida, obnovljena je saradnja sa Pomorskim fakultetom u 
Kotoru i u toku ljetnjeg i zimskog semestra održana su predavanja za studente o istoriji Mornarice, 
koji su pokazali veliko interesovanje. Nedavno je uspostavljena i saradnja sa Fakultetom za turizam 
i ugostiteljstvo u Kotoru, sa Gimnazijom i Pomorskom školom u Kotoru. 

Saradnja sa Mornaricom vojske Crne Gore je takođe uspješno nastavljena i njeni predstavnici su 
učestvovali u brojnim manifestacijama Mornarice, obilježavanju 100 godina od Pobune mornara, a 
predstavnici Mornarice su učestvovali na proslavi školskog broda „Jadran“. 

Jedan od bitnih zadataka Mornarice, predviđen njenim Statutom, je promocija pomorstva i u tom 
cilju je uspostavljena saradnja sa Udruženjem pomorskih kapetana i Unijom pomoraca Crne Gore. 
Održano je više zajedničkih sastanaka, u Domu Mornarice je orgnizovano predavanje prof. dr Iva 
Paparele, predstavnici Mornarice su učestovovali na Generalnoj skupštini Konfederacije udruženja 
pomorskih kapetana Evropske Unije i na Godišnjoj skupštini Unije pomoraca.  

Sa posebnim zadovoljstvom možemo istaći da je Mornarica, poslije više godina, prošle godine 
gostovala u inostranstvu, u Piranu, a zatim u Trstu, gdje je bila gost najveće jedriličarske regate na 
svijetu „Barcolana“ i gdje je nastupila sa velikim uspjehom. Ovo gostovanje je realizovano 
zahvaljujući saradnji sa Zajednicom Italijana Crne Gore i finansirano od strane “Unversità popolare” 
iz Trsta. 

Zahvaljujemo svima koji su na razne načine doprinijeli da se sve ove aktivnosti realizuju i uvjereni 
smo da će naši rezultati u narednoj godini biti još bolji. 


